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ИССЛЕДОВАНИЕ ПРОГИБОВ И ЧАСТОТ СОБСТВЕННЫХ 

КОЛЕБАНИЙ КРУГЛЫХ ИЗОТРОПНЫХ ПЛАСТИН ЛИНЕЙНО 

ПЕРЕМЕННОЙ ТОЛЩИНЫ С УТОЛЩЕНИЕМ К КРАЮ 
 

Аннотация. Рассматривается взаимосвязь максимальных прогибов от статической 

равномерно распределённой нагрузки W0 и основной частоты собственных поперечных 

колебаний ω круглой изотропной пластинки линейно переменной толщины с утолщением к краю 

при однородных условиях опирания по внешнему контуру в зависимости от соотношения 

толщины пластины в центре к толщине по краю. По результатам исследования построены 
графики зависимости максимального прогиба и частоты собственных колебаний пластинки от 

соотношения t1/t2. Показано, что для круглых пластинок линейно переменной толщины при 

t1/t2<1,1 коэффициент К с точностью до 5,9% совпадает с аналитическим коэффициентом для 

круглых пластинок постоянной толщины. Числеными исследованиями установлено, что при 

соотношении толщин на контуре и в центре равном двум расхождение коэффициента К, 

устанавливающего связь между статическими и динамическими характеристиками платин, 

составляет порядка 25% для шарнирного опирания по контуру и до 37% при жёстком 

опирании. Это свидетельствует о более значительном влиянии неравномерного распределения 

массы для таких граничных условий. 
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RELATIONSHIP OF MAXIMUM DEFLECTIONS AND NATURAL 

FREQUENCIES VIBRATIONS OF ISOTROPIC CIRCULAR PLATES  

WITH INHOMOGENEOUS RESISTANCE CONDITIONS ON THE  

OUTER AND INNER CONTOUR 
 

Abstract. The relationship between the maximum deflections from a static uniformly 

distributed load W0 and the fundamental frequency of natural transverse vibrations of a round isotropic 
plate of linearly variable thickness with thickening to the edge under homogeneous conditions of 

support along the outer contour, depending on the ratio of the thickness of the plate in the center to the 

thickness along the edge, is considered. According to the results of the study, graphs of the dependence 

of the maximum deflection and the frequency of natural vibrations of the plate on the ratio t1 / t2 are 

constructed. It is shown that for round plates of linearly variable thickness at t1/t2<1.1 coefficient K 

with an accuracy of 5.9% coincides with the analytical coefficient for round plates of constant 

thickness. Numerical studies shows that when the ratio of the thicknesses on the contour and in the 

center is equal to two, the difference in the coefficient K, which depends on the relationship between the 

static and dynamic characteristics of the platinum, is about 25% for hinged support along the contour 

and up to 37% for rigid support. This indicates a more significant effect of uneven mass distribution for 

such boundary conditions. 
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